
Pospeševalcev je
še vedno premalo

Ali vmo labko z delom kmetijsko pospeševalne
slnžbe na območju občine zadovoljni? Najbrže
ne povsem. Takšen odgovor je bilo slišati na seji
izvršnega svela, ko je tekla razprava o poročilu
in programih dela kmetijskih pospeševalcev.

Pridelava mleka in mesa sta najpomembnejši
kmetijski dejavnosti v občini in za lansko leto
smo v resolucijo zapislai, da je potrebno poveča-
ti tržno proizvodnjo za 4 odstotke. V uspešnost
dela pospeševalne službe pa se med drugim kaže
tudi s povečano tržnostjo kmetijske pridelave,
saj je pospeševalno delo izključno strokovna
dejavnost v kmetijskih zadrugah, a so konkretni
rezultati vidni po daljšem obdobju intenzivnega
dela.

In kakšno je staoje v naši občini. Na območju
KZ Ljubljana TZO Vič dela 5 pospeševalcev
razporejenih po zadružnih enotah in en za ko-
njerejo. Tako odpade na enega pospeševalca
490 kmetij, kar je za obvladovanje proizvodnje
glede na zahtevnost terena mnogo preveč. Na
območju KZ Velike Lašče delata dva pospeše-
valca tako, da na enega pride 222 kmetij, kar pa
je glede na konfiguracijo terena in komunikacije
težko obvladljivo. Ob dejstvu, da republiški
normativ predvideva na pospeševalca največ
120 kmetij (le na tak način bi lahko zagotovili
uspešnost in učinkovitost pospeševalne službe),

lahko kaj hitro razberemo, da je kmetijska po-
speševalna služba na področju občine glede na
zahtevnost strokovnih opravil pospeševala vse
prej kot razveseljivo. Srečujemo pa se tudi z
različnimi pristopi k delu pospeševalne službe.
Po oceni komiteja za kmetijstvo je v vsebinskem
pogledu pospeševalna služba v KZ Velike Lašče
delala boljše od one v TZO Vič. Jasno je, da bi
dosegali po posameznih kmetijah pa tudi v
skupnem seštevku mnogo boljšo tržnost proiz-
vodnje. če bi kmetijska pospeševalna služba
načrtovala proizvodnjo za vsakega združenega
kmeta. Na vprašanje, zakaj je tako malo po-
speševalcev, se redno sliši odgovor, da primer-
nih kadrov ni. Vemo pa, da kadrov ne manjka,
res pa so prisotna vprašanja o primernosti njiho-
vega nagrajevanja. Zdi se, da se bolj srečujemo
z nezainteresiranostjo zadrug in njihovo nedo-
delano notranjo organizacijo dela, saj so sred-
stva za ta namen (tudi za stimulativnejše nagra-
jevanje) zagotovljena v mestnem skladu za in-
tervencije v kmetijstvu. Sklepov in &tališč, ki jih
je izvršni svet sprejel, zatorej ni bilo malo, z
njimi je program dela te službe potrebno tudi
dopolniti.

Izdvojili smo jih samo nekaj: TZO Vič mora
povečati število pospeševalcev, da bo dosežen
normativ 100 do 120 kmetij na enega pospeše-
valca, obe zadrugi pa morata izdelati program
metod dela za pospeševalno službo v celoti. Za
vsako kmetijo mora biti izdelan dolgoročni pro-
gram razvoja. Za strokovno usposabljanje kme-
tov bodo tudi v letošnjem letu izvedeni izobra-
ževalni programi. V kmetijsko pospeševalno de-
lo se bo vključevala tudi veterinarska strokovna
služba, zlasti pri preventivi in pri pripravi pro-
gramov proizvodnje na usmerjenih kmetijah.
Sicer pa bodo naloge te službe predvsem v
intenziviranju pridelkov poljščin in travinja, na
območju KZ Velike Lašče bo v intenzivno rabo
na novo vključenih 60 ha travnikov, na območju
Babne gore se na zemljišču opuščenega sadov-
njaka uredi pašna skupnost na 50 ha, z intenziv-
nejšo pridelavo krme na njivah bo potrebno
nadoknaditi manjšo rabo močnih krmil in tudi
primanjkljaj osnovne krme, strokovna služba se
bo na področju melioracijskih posegov v Horju-
Iu in na Dobra.vci vključila v pripravo izvedbe
melioracij...


